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Den 23. januar 2007 afgav jeg endelig rapport vedrørende min inspektion den 

26. oktober 2006 af Holmens Kirke. I rapporten anmodede jeg om oplysninger 

mv. vedrørende nærmere angivne forhold. 

 

Jeg modtog i den anledning brev af 12. marts 2007 med bilag fra Menighedsrå-

det ved Holmens Kirke. 

 

Jeg skal herefter meddele følgende: 

 

 

Ad punkt 4.1.  Ydre adgangsforhold, herunder handicapparke-

ring 

Jeg henstillede i min endelige rapport til at menighedsrådet opretter mindst én 

handicapparkeringsplads. Jeg anførte endvidere følgende: 

 

”Ved en placering af handicapparkeringspladsen på fortovet ved si-
den af sideindgangen til kirken, er jeg klar over at en afmærkning 
vil føre til problemer med at uvedkommende benytter pladsen. Jeg 
vil derfor – hvis menighedsrådet vælger denne løsning – have for-
ståelse for at der ikke foretages en afmærkning af pladsen, men at 
der i stedet på et skilt ved kirken gøres opmærksom på at der er en 
handicapparkeringsplads ved sideindgangen. Der kan eventuelt og-
så gøres opmærksom på denne mulighed på kirkens hjemmeside.” 

 

Menighedsrådet har meddelt at rådet agter at etablere en handicapparkerings-

plads på fortovet ved sideindgangen, den såkaldte Kaptajnsgang. Menighedsrå-

det foretager − af hensyn til misbrug af parkeringspladsen − ikke afmærkning, 

men der vil blive opsat skiltning herom i nærheden af kirkens hovedindgang 

samt optages notits herom på kirkens hjemmeside. Menighedsrådet oplyser 
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endvidere at foranstaltningerne vil blive gennemført hurtigst muligt med midler 

fra kirkens drift. 

 

Jeg har taget det oplyste til efterretning og foretager mig ikke videre vedrøren-

de dette punkt. 

 

 

Ad punkt 4.2. Hovedindgang 

Inden for kirkens hovedindgang er der tre trappetrin ned. Disse tre trin er ikke 

afmærkede med en kontrastfarve. Statens Byggeforskningsinstitut anbefaler at 

trinforkanter på trapper markeres på hvert trin med kontrastfarve på en sådan 

måde at det kan ses både når man går op, og når man går ned. Under hensyn til 

at stenene ikke afviger i særlig grad fra den tilstødende belægning, og under 

hensyn til at trappen fører nedad lige inden for indgangsdøren, bad jeg menig-

hedsrådet oplyse om eventuelle planer for markering af trappetrinene med kon-

trastfarve. 

 

Menighedsrådet har oplyst at der vil blive søgt om midler til at foretage af-

mærkning af trappetrinene mellem hovedindgangen og kirkens gulvniveau i 

budgettet for 2008, og projektet forventes udført samme år. 

  

Jeg har noteret mig det oplyste og beder om at blive underrettet når afmærk-

ningen af trappetrinene er gennemført. 

 

 

Ad punkt 4.3. Sideindgang 

I den endelige rapport bemærkede jeg at der ikke var skiltet med at kørestols-

brugere kan komme ind i kirken via sideindgangen i den gavl der vender ud 

mod Holmens Kanal. Jeg bad menighedsrådet overveje at skilte med at handi-

capindgang findes ved indgangen ud mod Holmens Kanal, samt at informere 

herom på kirkens hjemmeside. 
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Menighedsrådet har oplyst at skiltning om handicapindgang og oplysning her-

om på kirkens hjemmeside vil blive iværksat uden unødig forsinkelse. 

 

Jeg har noteret mig det oplyste og foretager mig ikke videre vedrørende dette 

punkt. 

 

 

Døren i sideindgangen er låst, og handicappede er dermed nødt til at kontakte 

kirketjeneren for at komme ind i kirken. Jeg bad i min endelige rapport menig-

hedsrådet redegøre for hvordan en handicappet der ønsker adgang til kirken, 

kommer i kontakt med en kirketjener. 

 

Menighedsrådet har oplyst at menighedsrådet anviser mobiltelefonnummer til 

den tjensthavende kirketjener. Nummeret forudses vist i forbindelse med han-

dicapskiltet ved indgangen og på kirkens hjemmeside. 

 

Jeg har noteret mig det oplyste og foretager mig ikke videre vedrørende dette 

punkt. 

 

 

Ad punkt 4.4. Kirkerum 

I kirken er der til venstre for trappen op til koret (set fra skibet) et større afluk-

ke (forreste kirkestol) hvor kørestolsbrugere vil kunne sidde. Der er ved ind-

gangen til dette aflukke en midterpost med tilhørende låger. Jeg bad i den ende-

lige rapport menighedsrådet overveje helt at fjerne midterposten med tilhøren-

de låger således at der altid vil være fri adgang til pladser for kørestolsbrugere. 

 

Menighedsrådet har oplyst at rådet ikke ønsker at fjerne midterposten med til-

hørende låger permanent. Dette skyldes at det ville betyde et markant og uæste-

tisk brud i kirkens interiør. Menighedsrådet påpeger endvidere at vejen fra ho-

vedindgangen eller sideindgangen til den forreste kirkestol er både meget lang 

og meget synlig. Menighedsrådet er således ikke overbevist om at kørestols-
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brugere generelt vil føle sig mindre udstillede i en særligt indrettet åben kirke-

stol forrest i kirken end ved selv frit at kunne vælge blandt muligheder for mere 

spredt og diskret placering langs kirkestolene. Menighedsrådet vil i stedet in-

struere kirkens personale om at være særligt opmærksomme og lydhøre over 

for kørestolsbrugeres behov for diskretion og ønsker om placering. 

 

Jeg har noteret mig det oplyste og foretager mig ikke videre. 

 

 

Ad punkt 5.1. Parkeringsforhold 

På Holmens Kirkegårds parkeringsplads er der ikke afmærkede handicapparke-

ringspladser. Jeg henstillede i den endelige rapport til at menighedsrådet opret-

ter det nødvendige antal handicapparkeringspladser på Holmens Kirkegårds 

område.  

 

Menighedsrådet har oplyst at der uden unødig forsinkelse agtes indrettet en 

handicapparkeringsplads der overholder gældende forskrifter og anbefalinger 

med hensyn til mål, indretning, afmærkning og beliggenhed. 

 

Jeg tager det oplyste til efterretning og foretager mig ikke videre vedrørende 

dette punkt. 

 

  

Ad punkt 5.3. Kapellet 

For at komme ind i kapellet skal man op ad et trin. Personalet ved kirkegården 

lægger en rampe ud når en kørestolsbruger skal ind i kapellet. I min endelige 

rapport bad jeg menighedsrådet overveje at etablere en fast rampe.  

 

Menighedsrådet har oplyst at etablering af en fast rampe er optaget som syns-

udsat projekt. Menighedsrådet vil søge om midler til at foretage etablering af 

en fast rampe i budgettet for 2008, og projektet forventes udført samme år. 
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Jeg har noteret mig det oplyste og beder om at blive underrettet når etablerin-

gen af en fast rampe er blevet gennemført. 

 

 

Ad punkt 5.4. Kirkegårdens handicaptoilet 

Jeg henstillede i min endelige rapport til at der blev opsat et skilt med et handi-

cappiktogram på døren til kirkegårdens toilet. 

 

Menighedsrådet har oplyst at foranstaltningen er gennemført. 

 

Jeg har taget det oplyste til efterretning og foretager mig ikke videre. 

 

 

Over håndvasken er placeret et stort spejl hvis underkant er ca. 127 cm fra gul-

vet. Jeg bad i den endelige rapport menighedsrådet overveje at sænke spejlet 

således at også siddende kan benytte spejlet. 

 

Menighedsrådet har oplyst at foranstaltningen er gennemført.  

 

Jeg har noteret mig det oplyste og foretager mig ikke videre vedrørende dette 

punkt. 

 

 

Ad punkt 5.5.  Kirkegårdskontoret 

Dørtrinnet ind til kirkegårdskontoret er ca. syv cm højt. Jeg henstillede i min 

endelige rapport til at menighedsrådet isatte en kile ved dørtrinnet således at 

dørtrinnet nemmere kunne passeres.  

 

Menighedsrådet har oplyst at man i stedet for at isætte en kile har valgt at om-

lægge den udendørs belægning med svag gradient. Terrænet uden for døren er 

således hævet ca. syv cm og er nu i niveau med dørtrinnet. 
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Jeg har taget det oplyste til efterretning. 

 

 

Opfølgning 

Jeg beder om at menighedsrådet sender de underretninger som jeg har bedt 

om, direkte til mig.  

 

 

Underretning 

Denne rapport sendes til Menighedsrådet ved Holmens Kirke, Holmens Prov-

sti, Københavns Stift, Statens Byggeforskningsinstitut, Center for Ligebehand-

ling af Handicappede, Erhvervs- og Byggestyrelsen, Kirkeministeriet og Folke-

tingets Retsudvalg. 

 

 

Lennart Frandsen 

Inspektionschef 

 

 

 

 


